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ABSTRACT: The aim of the recent research was to study the chemical, technological 

and Biological of some plant extracts. Aqueous (hot and cold) water extracts of three 

plants (Moringa leaves , basil leaves and grape seeds ) were  evaluated for their contents 

of bioactive compounds (phenolic and flavonoids contents) and used individually or as 

mixture orally (at100mg/kg and 200mg/kg) for treating blood sugar and 

hypercholesterolemia in rats.  No significant difference (p < 0.05) in total phenolic and 

total flavonoid was detected between cold and hot water extracts of Moringa leaves , 

basil leaves and grape seeds. The major phenolic compounds in cold water extracts of 

Moringa leaves was catechien 571.15 ppm and it was cinnamic acid 130.88 ppm in basil 

leaves meanwhile, grape seeds had Catechein 19.84ppm as the major phenolic fraction  

as detected by HPLC.  On the other side, Hesperidin 4438.53 ppm and1423.06ppm, 

respectively was the major flavonoid compounds in cold water extracts of Moringa leave  

and basil leaves Meanwhile, Rutin 6.66 ppm  was the abundant in grape seeds. The 

antioxidant activity (by DPPH) showed no differences (p < 0.05) between cold and hot 

water extracts of the studied plant material. Catechein was the abundant Phenolic 

compound of( Mix A) 206.44ppm, (Mix B) 420.09ppm  and (Mix A) 158.79ppm  and Mixture 

( B .Gs )57.97ppm cold water extract meanwhile, Cinnamic 186.54ppm was the major 

phenolic compound detected in  Mix D.  On the other side , Narinigin was the major 

Flavonoid compound in ( Mix A) 2165.36ppm, (Mix B) 9201.27 and  (Mix C) 2978.84ppm, 

While  Hesperidin was the abundant in (Mix D)  910.17ppm .  

Mixing cold water extracts of moringa leaves, basil leaves and grape ( Mix A) as well as 

the mixture of basil leaves and grape Seeds (Mix D).  showed the highest improve in  

blood glucose  lipid profile,  liver function, kidney function and antioxidant activity 

marker . 

The jam formulated from (Mix A) 93.7 flowed by (Mix D) 88.13 showed a higher of sensory 

properties of functional jam with measured. Mean while the physical analysis of jam 

formulated from ( Mix C) 183.85 flowed by (Mix B) 182.49. On other hand the highest total 

phenolic was (Mix B) 0.058 mgGAF-1dw flowed by (Mix A)0.043 mgGAF-1DW. Meanwhile 

a higher total flavonoid was ( Mix C) 0.013 mgQEg-1dw  flowed by (Mix B) 0.009 mgQEg-

1dw . 
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 عمى بعض المستخمصات النباتيةدراسات كيميائية وتكنولوجية وبيولوجية  عنوان الرسالة:

 وردة يوسف عمى محمد اسم الباحـث :

 ت غذائية(فى العموم الزراعية )صناعا الماجستير الدرجة العممية:

 عموم وتكنولوجيا الأغذية : العممىم قسال

 11/10/2012تاريخ موافقة مجمس الكمية : 
 المنوفية جامعة الزراعة، كمية ،عموم وتكنولوجيا الأغذية أستاذ    جىعلاء الدين السيد البمتا د.ا. شرراف:لجنة الإ

 فيةالمنو  جامعة ،الزراعة يةكم ،ةالحيوي ءالكيمياأستاذ    دــــــــــــالسيد فرياحمد  ىدىأ.د.   

 القاىره الصحراءمركز بحوث  -النبات  كيمياءأستاذ    دـــــــــــــــايناس  ابراىيم محم ..دأ 

 الممخص العربى
لمستخمصات أجريت الدراسة الحالية  بيدف دراسة  المكونات الكيميائية والقيمة البيولوجية والتطبيقات التكنولوجية  

. حيث تم ممجم /كجم لتغذية فئران الالبينو 100،200واستخداميم كخمطات بنسبة  ر العنبلريحان وبذو او  نجااوراق الموري
ونشراط مضادات   تقدير الفينولات  والفلافونيدات الكميةتحضير مستخمص مائي  بارد وساخن لكل نبات عمى حده ثم  

لذا تم اختيار المستخمص  . الساخنص البارد و لاتخلاسوجود فروق معنويو بين ا واوضحت النتائج عدم (DPPH)الأكسدة 
أن مركب الكاتشرين  ىو المركب  HPLCنتائج تفريد الفينولات عمي جياز . أظيرت المائى  البارد لاستكمال الدراسة

الفينولى الرئيسى في الفينولى السائد لكل من مستخمص اوراق المورينجا وبذور العنب  و السيناميك  ىو المركب 
ىو المركب الفلافوني السائد في كل من  المورينجا والريحان    Hesperidin. في حين كان  ورق الريحاناص تخممس

وبناءا عمية تم خمط المستخمصات الثلاث بنسب  .ىو الفلافونيد السائد في مستخمص بذور العنب  Rutinبينما كان 
) اوراق المورينجا واوراق  Bب ( والخمطو وبذرو العن نحالري)اوراق المورينجا وا A :الخمطة متساوية عمي النحو التالي

)اوراق الريحان وبذور العنب( تم تقدير الفينولات  D)اوراق المورينجا وبذور العنب ( الخمطو   Cالريحان ( الخمطو 
تى يسترول بنسبلكو واللمخمطات  وتم استخدام ىذه الخمطات فى تغذية  الفئران المصابو بارتفاع نسبة السكر   والفلافونيدات

وأظيرت ممجم / كجم من وزن الفئران كما تم استخداميا لتصنيع مربي وظيفية وقياس خواص الجودة ليا.  200. 100
كان  Cاما بالنسبو لمخمطة  Dوالرابعو  Bوالثانية   Aالاولي  النتائج أن الكاتشرين ىو المركب الفينولى السائد فى الخمطة

 A  B,,Cفى الخمطات  لنارجينيين ىو المركب الفلافوني  الأعمي محتوىكان مركب ا نحيفي السالسيك  ىو السائد.  
ير عمى كلا اظيرت الخمطتين الاولى والرابعة افضل تث.ىو السائد   Hesperidin   كان  Dعمى الترتيب . اما الخمطة 

 , blood glucose ,HDL.LDL, vLDL ,   , AST,ALT,ALP, Tch , TG, urea ,uric acidلا
creatinine ,SOD and MDA  . 

أظيرت نتائج التقييم الحسي لممربي المصنعة من خمطات السابقة  أن أعمي قبول لمخواص الحسية  كانت لممربى 
ي حين أظيرت الخمطتين الثالثة والاولى قيما اعمي من كل من  الفينولات و المحتوية عمى الخمطتين الاولى و الرابعة  ف

النتائج اية اختلافات معنوية بين المربي المصنعة من الخمطات السابقة في الخواص ية.لم تظير ملكت االفلافونيدا
 ماعدا الخمطو الاولى كانت اقل قيما من الثانية والثالثة و الرابعة .الفيزيوكيميائية 

 


